
delo iiyljenje 
LETNIK 25 

Ali res ne  moremo vplivati 
n a  zaloge 

i n  njihovo obračanje 
Spremembe v 
P^'cdpisih bistveno 
vplivajo n a  
Poslovanje i n  
^^ezultat A l p i n e  

V'^^sničujejo s e  napove-
гпо u vplive spre-

mb v obračunskem si-
izkazani rezul-

tiu ^g^^°vanja v I. polle-
Л • Spremembe v obra
čunskem sistemu, ki j ih 
, , prinesel spremenjen 

kon o celotnem prihod-
^ • pomenijo spremembe 
nr. izračunavanja 
poslovnega rezultata. 

. poslovanja so v I. 
1 , zaradi tega v i š j e  
v« Revalorizacija 
ПК sredstev in po-

sredstev ter amorti-
mernK iz spre-
DriK Zakona o celotnem 
jj "odku, j e  povzročila, 
strnfu- ^ prvem polletju 

'roski porasli v TOZD 
f j ^ ' ^ o d n j a  za 30%, v 

/p Prodaja pa za 8 %. 
j j^^eyalorizacija pomeni 
Zal vrednosti npr. 
sti "materiala iz vredno-

po cenah v času naba-
n= vrednost po cenah 

dan obračuna.) 
02 vpliv inflacije 
g ' dražitev materialov 
Proti pokriva iz celotne-

-,j.P.'''hodka, to pa pomeni 
o dohodek in nižji 

anek čistega dohodka 
poslovni sklad. 

^ taka razlika v po-
stroškov v posa-

'neznem tozdu? TOZD 
r„?'^^°dnja deluje z iz-
•p no visokimi zalogami, 
nr ,^®'°8e so vrednotene 

cen po na-
viO'? prednostih. Zaradi 

. inflacije preraču-
A zalog na povpre-
X 5^ne ob koncu obra-
A„ . obdobja povzro-

visoke zneske teh pre

računov, ki j ih  j e  potreb
no pokriti z rezultatom 
istega obdobja. TOZD 
Proizvodnja j e  ob polletju 
imel na zalogi za 850 sta
rih milijard materialov, 
končnih izdelkov in mate
rialov v nedokončani pro
izvodnji. Vendar to š e  ni 
tako slabo, če ne bi bilo 
obračanje teh zalog tako 
počasno. Material j e  bil v 
prvem polletju na zalogi v 
povprečju 76 dni; to j e  od 
dne, ko j e  bil pripeljan v 
tovarno, pa do dne, ko j e  
šel v proizvodnjo; v proiz
vodnji s e  j e  zadrževal 
povprečno 22 dni, nato pa 
š e  62 dni v skladišču kon
čnih izdelkov, predno j e  
odpremljen končnemu 
kupcu oz. trgovini. Obdob
j e  zadrževanja v vseh fa
zah j e  skra jno  previsoko. 
Glede na lansko leto s e  
zbol jšuje pri nedokončani 
proizvodnji, medtem ko 
s e  j e  pri materialih in 
končnih izdelkih ciklus 
vezave v primerjavi z lan
skim letom podaljšal po 
14 dni. To g ibanje  kaže na 
izredno slabo in neodgo
vorno poslovanje z zalo
gami vseh, ki s svojim de

lom kakorkoli vplivajo na 
višino zalog. Do lanskega 
leta so previsoke zaloge 
povzročale visoke stroške 
obresti in s tem, ko so s e  
obresti pojavl jale v stro
ških poslovanja, so bre
menile poslovni rezultat. 
V letošnjem letu obresti 
direktno ne vplivajo na 
rezultat, temveč povzro
čajo znaten odliv denar
nih sredstev, kar  bistveno 
vpliva na zmanjševanje  
likvidnosti. Na rezultat pa 
vplivajo revalorizacijski 
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Naših 
štirideset let 
Osrednja proslava naše  

štiridesetletnice j e  za na
mi.  Pravijo, d a  tako m n o 
žičnega srečanja Žirovcev 
še  ni  bilo. Pa še  n e k a j  ve
l ja  poudariti  — tudi pro
dajalcev še  n i  bi lo toliko 
hkrati v Žireh. 

Večinsko m n e n j e  o sre
čanju  j e  dobro; morda  j e  
bi lo le n e k a j  pomanjk l j i 
vosti: ozvočenje, ki  n i  
»obvladalo« tako velikega 
avditorija, spre jem gostov 
z rezervacijami j e  tudi  
delno zatajil, posebno še 
zato, ker  so  gostje nepri
čakovano prihajal i  tudi 
p o  novozgrajeni cesti. 
Vprašanje j e  tudi, če zve
neči ansambl i  i n  posa
mezniki  v e d n o  tudi  nav
duš i jo  . . .  

Sicer p a  j e  bi lo  o.k. Po
m e m b n a  poteza j e  bila 
nedvomno tudi  ta, d a  so  
za  našo postrežbo poskr
beli  drugi. 

Zdaj pr iha jamo v zad
n j e  obdoMe našega praz
novanja.  Se dobro, d a  pri
reditev n e  bo  več veliko, 
s a j  nas čaka vel iko skrbi 
in  dela, d a  b o m o  prazni
čno leto tudi uspešno za
ključili.  

Jeseni b o  še šahovski 
turnir, pa kakšno športno 
tekmovanje, razstava ali 
še k a j . . .  

N. P. 
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(Nadaljevanje s 1. 
stroški porabe, ki so odvi
sni od višine zalog, hitro
sti obračanja zalog in viši
ne inflacije. Glede na to, 
da na inflacijo ne more
mo vplivati, pa sta drugi 
dve kategoriji: zaloge in 
obrat, odvisni predvsem 
od našega dela. Ravno tu 
pa smo povsem odpoveda
li. Prekomerne zaloge ob 
poslabšanju obratov zalog 
so povzročile, da so stro
ški, ki izhajajo iz revalori
zacije, tako visoki, da zelo 
ogrožajo pozitiven rezul
tat poslovanja. Skupno ti 
stroški znašajo v proiz
vodnem tozdu za 1,876 mi
lijonov dinarjev. 

V TOZD Prodaja j e  uči
nek revalorizacije bistve
no nižji, glede na to, da se  
zaloge vodijo po prodaj
nih cenah in s tem ni po
trebno delati revalorizaci
j e  zalog obutve v proda
jalnah. Revalorizacija s e  
opravi samo pri amortiza
ciji in poslovnem skladu. 
Skupno so porasli stroški 
le za 8 %, kar  j e  vredno
stno za 456 milijonov din. 
Vendar j e  tudi v prodaji v 
zadnjem času prišlo do 
prekomernih zalog. Oce
njujem, da so previsoke 
od 1.000 do 1.500 milijo
nov din, kar  j e  povzročilo 
za te zneske dodatno kre
ditno zadolženost. Skup
ne zaloge v MPM znašajo 
5.500 milijonov din, lani 
pa so znašale 1.693 milijo
nov din. Trenutna poslovna sli
ka ob polletju v TOZD 
Proizvodnja zaradi viso
kih revalorizacijskih stro
škov ter njihovem naraš
čanju in ob dejstvu, da ne 
dosegamo planirane koli
činske proizvodnje, ki j e  
veliko pod količinami iz 
lanskega prvega polletja, 
postavlja resno vpraša
nje, kakšen bo naš poslo
vni rezultat ob koncu leta. 
V ta namen sta bili izdela
ni analizi napovedi rezul
tata ob koncu leta, in to 
po prodajni plati, z izho
diščem, da smo z naročili 
uspeli zapolniti celoletne 
proizvodne zmogljivosti 
(kapacitete) ter s stališča 
gibanja planiranih sesta
vin (kategorij), katere 
vplivajo na končni poslo
vni rezultat. 

Obe napovedi izkazuje
ta pozitiven končni rezul
tat, vendar brez večje 
akumulacije. Tako tudi ni 
rezerv, ki bi ob negativ
nem odstopanju od plani

Stranj) 

ranih okvirov ohranile po
zitiven rezultat. 

Ocena rezultata poslo
van ja  kaže, da bodo reva
lorizacijski stroški pred
stavljali 11 % ocenjene 
realizacije. To j e  nižje kot 
to dosegamo v prvem pol
letju. Ocena j e  delana na 
planiranih obratih zalog. 
To pomeni, da v kolikor 
ne bomo izboljšali dela z 
zalogami in dosegli naj
manj  koeficiente obratov, 
določene s plani, bo to 
povzročilo slabši rezultat, 
ki pa že tako ne izkazuje 
večje rezerve. 

Drug tak predpis, ki v 
prvem polletju posega v 
naše poslovanje, ne v sam 
rezultat, temveč v pogoje 
dela, j e  devizni zakon. Tu
di v Alpini j e  prinesel 
marsikatero grenkobo, 
s a j  na vse j  črti ne deluje 
tako, kot j e  bilo predvide
no, da bo deloval. Položaj 
j e  š e  mnogo težji, kot smo 
ocenjevali v začetku letoš
njega  leta. V drugem tri
mesečju uvoz materialov 
praktično ne poteka več 
po rednih poteh uvoza, 
kot j e  bilo to v preteklosti; 
banke že dalj  časa ne iz
plačujejo niti dnevnic za 
službena potovanja. Na 
tem področju s e  tudi za 
vnaprej  ne predvidevajo 
spremembe na boljše, 
kvečjemu še  korak na 
slabše, če j e  to sploh š e  
mogoče. To Alpine krat
koročno ne more toliko 
prizadeti, j e  pa bistveno 
za dal jše razdobje. Tu se  
pričakujejo spremembe v 
zakonodaji, . ki ne bodo 
kar  naenkrat prinesle 
normalnih pogojev, tem
več n a j  bi bile naravnane 
bolj življenjsko. 

Spremembe v zakonu o 
celotnem prihodku prina
ša jo  spremembo tudi na 
področju stanovanjskih 
sredstev. Do sedaj  j e  bilo 
možno (če DO ni poslova
la z izgubo), koristiti sred
stva stanovanjskega skla
da sproti med letom, gle
de na priliv sredstev na 
sklad. Po prvem polletju 
pa to ne bo več možno. V 
bodoče bo možno med le
tom pritekajoča sredstva 
koristiti šele po zaklju
čnem računu, to j e  od 
marca prihodnjega leta 
dalje. S tem bo nastopila 
enoletna praznina pri re
ševanju stanovanjske 
problematike. 

Franci Mlinar 

Nekaj podatkov 
o poslovanju v prvem 
polletju 

v prvem polletju smo  v Alpini  izdelali 1.122.835 
parov obutve, kar j e  nekoliko manj,  kot smo načrtova
li. Manjša količina proizvedenih parov pa j e  tudi po
sledica tega, d a  s m o  izdelovali nekatere vrste obutve, 
za katere se zahteva daljši  čas izdelave. Norme smo 
povprečno presegali za 17,5 %. 

Konec jun i ja  j e  bilo v delovni organizaciji zapo
slenih 1925 delavcev, kar j e  1,2 % m a n j  kot v začetku 
leta in približno toliko kot v enakem lanskem obdobju. 
• 5 ! ^ ' "  polletju je bilo opravljenih 15.323 nadur, kar 
je JI % vec kot lansko prvo polletje. 

Ne moremo biti zadovoljni s podatkom, da smo 
delovni čas izkoriščali slabše kot lani, sa j  j e  narastlo 
število u r  po času, povečali pa so se tudi izostanki (bol
niške d o  30 dni, bolniške nad 30 dni, plačani i n  nepla
čani opravičeni izostanki). 

Po vseh prodajnih poteh s m o  prodali 1.379.000 pa
rov obutve, od tega 786.000 parov v maloprodajni mre
ži, 41000 parov prek grosistične prodaje, 552.000 parov 
obutve pa smo izvozili (od tega 391.000 parov n a  za
hodno tržišče). 

Prodaja poteka, k l j u b  težavnim pogojem, dokaj  
ugodno, zato bo  tudi v drugem polletju izredno po
membno, d a  bomo proizvedli planirane količine obu
tve, i n  to pravočasno ter kvalitetno. 

Nekoliko se j e  v prvem polletju poslabšalo obrača
n j e  zalog materiala i n  gotovih izdelkov i n  temu bo  v 
drugi  polovici leta potrebno posvetiti več pozornosti. 

Za osebne dohodke smo v prvem polletju nameni l i  
2.800 mil i jonov din.  Povprečni neto osebni dohodek za 
redno delo j e  v DO Alpina znašal v prvem polletju 
180.899 d in  i n  j e  b i l  za 121 % višj i  kot lansko prvo pol
letje. 

V drugem polletju bo  tako izredno pomembno, d a  
bomo vsi člani kolektiva maksimalno prizadevno 
opravili vse postavljene naloge i n  s tem pomagali, d a  
b i  delovna organizacija kot celota v letošnjem letu do
segla č im ugodnejše poslovne rezultate. 

M. C. 

v montaži se pokaže dobro ali slabo delo vseh, k i  so d o  sedaj  
pripravljali proizvodnjo in delali čevlje. 
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''••eišnji 

Ob rob sklepom 
delavskih svetov 

niesec so se sestali de-
Ds^n« TOZD in DSŠS, seje 

DO pa tokrat ni bilo. 

plan tudi juni ja  ni 
mo 9 & '  f i  smo naredili sa-
prv- planirane obutve, v 
PlanTe dosegli 

bo zaradi te-
nim ri ° med kolektiv
ne j® bilo rečeno, da 
(fazen P"®tom ne bo delalo 
nor r. ^ majhnem obsegu 

• na  desmi). 

tudi stroški za 
šču ^'T^nje na našem parkiri-
no ri bilo prvotno planira-
lovir ^ asfaltirali samo po-

in da bo asfalt  
nutw> tanjši. V zadnjem tre-
ciio o 1 "̂̂ ° odločili za asfalta-
Potr k površine, zato j e  bilo 
stva^ odobriti dodatna sred-
Skim^- 15.100.000,- din. 
riSfa ' ® '̂'oški asfaltacije parki-
din N tako okrog 23.000.000,-
la i  L , - v z d r ž e v a l n a  služba 
stojn "^ed kolektivnim dopu-
Dari,; P^^'kirišče opremila še  s 
pgfi črtami, tako da bo 
ieno'nj^® v prihodnje res  ure-
stva' "obrena so bila tudi sred-
vzd%  ̂^'^ini 12.000.000,- din, za 

dela pri obnovi sa-
Ч v upravni stavbi. 

delovl"^ skupaj z drugimi 
Ijarcu organizacijami čev-
sofin»° P'̂ '̂̂ ^l°^alne industrije 
naio '̂̂ '̂.''.®'a dve raziskovalni 
Pek,, ', ju bodo letos opravili v 
•^aterpmlf'®" bodo projekt, po 
in oKi-i možno konstruirati 
ozirnri zadnje dele kopit z 
ske višino pete in dolžin-
tu na .'k®- Po drugem projek-
obdpt izdelali slovar, ki bi 
razje ®'°v6nsko čevljarsko iz-

tud'^^ ®^®tovni razvoj in z nj im 
grg j a z v o j  čevljarske industrije 
lave "̂ Gri računalniške obde-
ra^v da lahko le s takim 
t u j j  uspešno konkuriramo 

svetovnih tržiščih, zato 
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bomo skušali prodreti z boljšim 
načinom obdelave podatkov. Ta
ko bomo pri firmi Microdyna-
mics kupili CAD/CAM sistem, ki 
temelji na IBM računalniku, ka
kršnega imamo pri nas. Prva fa
za obdelave n a j  bi bila računal
niško podprto modeliranje. 

Potrjenih j e  bilo tudi nekaj  
odpisov za vzorčne čevlje, ki 
smo jih brezplačno poslali kup
cem ter neka j  odpisov zaradi re
klamacij, vendar so zneski v pri
merjavi  s posli, ki so bili skle
njeni, dokaj  majhni. 

Letošnje leto pospešeno teče
jo  priprave in razgovori za iz
gradnjo blagovnice v Žireh. No
silec investicije j e  Alpina TOZD 
Prodaja, ki bi na začetku vložila 
tudi neka j  več sredstev, da bi 
gradnja  čimprej stekla. Stroški 
s e  bodo na koncu leta poračuna
li in enakomerno razdelili na 
v s e  ostale investitorje. Vrednost 
investicije Alpine TOZD Proda
j a  bo znašala približno 15 starih 
milijard din. 

Pri izgradnji bodo poleg Alpi
n e  sodelovali še: Kokra Kranj, 
Ljubl janska banka, PTT Kranj  
ter Loka Škof j a Loka. 

Zaloge so še  vedno problem, 
s a j  nam j e  ostalo precej več obu
tve kot v enakem obdobju lani. 
Največje povečanje j e  pri mo
ških nizkih špagaricah, coklah 
in PVC obutvi. Ker so to cenejši 
artikli, računamo, da ob normal
ni prodaji tega problema ob kon
cu sezone ne bi bilo več. 

Ker referendumski program 
za izgradnjo šol v občini še  ni 
zaključen, samoprispevka pa ni 
več, zbiranje sredstev preko pri
spevne stopnje v SIS po starem 
načinu torej ni več možno, j e  bi
lo potrebno poiskati nov način, 
da s e  zastavljene naloge zaklju
či. Tako smo podpisali spre
membe samoupravnega spora
zuma o temeljih plana komunal
ne skupnosti ter sprejeli nov S S  
0 združevanju sredstev za iz
gradnjo in obnovo vzgojnoizo-
braževalnih objektov. Obreme
nitev delovnih organizacij osta
ne po te j  varianti ista, za okrog 
1 % pa s e  zmanjša jo  prispevki iz 
našega osebnega dohodka. Do
polnilo k samoupravnemu spo
razumu in nov sporazum smo 
sprejeli s pripombo, da s e  j e  v 
šolske objekte v naši občini že 
veliko vlagalo in da bodo temu 
primerni tudi stroški vzdrževa
nja .  Glede na to j e  potrebno ob
noviti oz. zgraditi le najnujnej
še. V bodoče bo treba več pozor
nosti posvetiti zdravstvu, ki j e  
osnova in najpomembnejša 
družbena dejavnost, vemo pa, 
da so ponekod pogoji dela sko
r a j  nemogoči. 

Kako iz primeža 
poslovnih tokov i n  

zakonodaje 
Oskrba z materiali  nezanesl j iva.  Se b o  

vendar le  spremeni la  dev izna  zakonodaja  

v prodajalnah se za
k l juču je  prodaja poletne 
obutve, model ir j i  pripra
v l j a j o  že  novo poletno ko
lekcijo za  pr ihodnje  leto, 
medtem k o  j e  kolekcija 
za jesen-zimo že v proiz
vodnj i .  

Oskrba proizvodnje z 
materiali j e  za nabavo 
vsako leto zelo zahtevna 
naloga, kar ve l ja  š e  pose
b e j  za proizvodnjo žen
skih škornjev, kajt i  za en 
par potrebujemo n a j m a n j  
pol metra usnja,  to pome
ni, da moramo za vsak  de
lovni dan preskrbeti 
800—1000 m̂  usn ja .  To  j e  
pri  sedanj i  preskrbljeno-
s ti jugoslovanskega tržiš
ča z usnjem precejšen 
problem, zlasti še, ker že 
dolgo zelo primanjkuje jo 
kvalitetni gladki, pred
vsem telečji in junečji 
materiali. Usnjar j i  na do
mačem trgu ne dobe zado
stne količine kvalitetnih 
kož za tako proizvodnjo, 
pri uvozu pa s e  srečujejo 
z enakimi težavami kot 
vsi uvozniki. Kl jub temu 
smo proizvajalcem u s n j a  
poslali v s a  naročila in 
upamo, da bodo tudi do
bave  tekle kolikor mogo
če normalno. Pri usn ju  so 
poseben problem tudi ce
ne, ki s e  iz meseca v me
sec spreminjajo; tako so 
sedaj  že dokaj  visoke, 
gladko gornje  u s n j e  stane 
že okrog 30.000,— din 
kvadratni  meter .  V avgu
stu in septembru s e  spet 
obetajo podražitve v s a j  za 
10 %. 

S preskrbo drugih ma
terialov za ženske škor
n j e  ne bi smelo biti poseb
nih težav, prav lahko pa 
bo n e k a j  težav pri doba
v a h  podplatov, kar  zadeva 
druge materiale, pa upam, 
da ne bodo manjkali.  

Tudi z materiali iz uvo
za, ki j ih za jesen-zimo ne 
potrebujemo veliko, upa
mo, da ne bo težav, to pa 
zato, ker trenutno š e  kori
stimo blagovni kredit Fi-
mex; ko pa bo ta izkoriš
čen in ne bomo imeli dru
gega vira financiranja 
uvoza, zares ne vem, če 
bomo sploh lahko š e  k a j  
uvozili. 

Upamo, da s e  bo v s a j  
nekoliko spremenila za
konodaja v prid aktivnih 
izvoznikov. Vemo, da brez 
uvoza š e  vedno ne more
mo, česar pa bi nas  seda
n j a  devizna zakonodaja 
rada na silo odvadila, ne 
glede na posledice, ki lah
ko zaradi tega nastanejo. 
Kljub vsemu upam, da bo 
preskrba z materiali za 
kolekcijo jesen-zima za
dovoljiva, kar  pa z dosti 
manjšo zanesljivostjo lah
ko računamo za pomlad-
poletje 1988, pa za ruski 
izvoz, ka j t i  ob vztra janju 
sedanje  devizne zakono
d a j e  bo povozilo nas  in š e  
marsikoga. Mogoče pa bo 
turizem, ki j e  seda j  na vi
šku, prinesel družbi in 
nam toliko deviz, da bomo 
normalno delali. Upajmo! 

Anica  Govekar 
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Kako n a m  
kaže v Ameriki  

v sredini  j u l i j a  j e  b i l  v Hannovru,  k j e r  i m a  sedež  f i r m a  
A l p i n a  Sports ZDA, sestanek, n a  katerem s m o  obravnaval i  
problemat iko  sestave kolekci je  o b u t v e  z a  l a s l e d n j o  proda j
n o  sezono.  Dogovarjal i  s m o  se, k a k o  g led  ' n a  k o n k u r e n c o  
na j t i  bo l j šo  pot p r o d a j e  v v i š j i  cenovn i  r a i  ed,  k a r  p o m e n i  
v e č  čistega ostanka d o h o d k a  n a  p o s a m e z n i  prodani  par.  

Na kolekcijo, ki  smo j o  v 
Alpini že p r e j  pripravili, ni 
bilo posebnih pripomb. Na 
področju smučarskih čevl jev 
— pancerjev,  s o  potniki po
udar ja l i  predvsem, d a  j e  se
s t a v a  kolekcije dobra, ven
d a r  za  prodajno sezono 
1989/90 nujno rab i jo  nov 
otroški čevelj,  k i  n a j  bi nado
mestil  sedanje,  kot  so Bam
bino, J R  200 in  J R  300. Pred
v s e m  p a  j e  bilo poudarjeno, 
d a  mora biti kval i teta  redne 
proizvodnje povsem enaka  
vzorčni obutvi, katero proda
j a m o  v letošnji  sezoni. 

Pri tekaški  obutvi, k j e r  Al-
pinina prodaja  pokriva 20 % 
ameriškega  trga,  v primerja
vi  s pancerji,  k j e r  zavzema
mo 4—5 % delež, j e  situacija 
precej  drugačna.  Za redno 
kolekcijo, ki  j o  proda ja jo  v 
t e j  sezoni, menijo, d a  j e  kva
litetno izdelana. Ker  ni več
j i h  napak  in reklamacij ,  tudi 
ni bojazni, d a  s e  v nasled
n j e m  letu ob podobni kvali
teti, ne  bi dalo prodajati .  Tu
di na tem področju želimo 
prodajati  v zgornjem in sred
n j e m  kakovostnem razredu, 
zato moramo š e  več  pozorno
sti  posvetiti izdelavi kolekci
j e .  V tekmovalnem razredu 
modelov NN 400, 450 in no

vem modelu NNN 500 smo 
naredili velik korak naprej.  
Več p a  bomo n orali napravi
ti v s rednj i  kategori j i  mode
lov s podplati NVN, k j e r  pri
čakujemo količinsko soraz
merno veliko pre dajo. 

Pravilnost te u meritve j e  
bila izražena tak i s strani 
vodstva f i rme  Alpi \a Sports, 
kakor  tudi od san ih potni
kov, ki  proda ja jo  i »šo obu
tev. V t a  namen j e  . r m a  Al
pina Sports pridobila novega 
sodelavca, ki s e  bo u k v a r j a l  
s sestavo kolekci je  tekaške  
obutve in marketinškim pri
stopom prodaje.  

Po napovedih in pod pogo
jem,  d a  bomo v Alpini izdela
li obutev tako, kot j o  zahteva 
tržišče in d a  bo  tudi pravoča
sno izdobavljena (kar v t e j  
sezoni n e  moremo trditi za  
model MS 750 in NNN 400 in 
450), n a j  bi v sezoni 1988/89 
prodali n a  ameriško tržišče 
75.000 parov smučarske  in 
150.000 parov t e k a š k e  obu
tve, k a r  bi znašalo okrog 
4 mili jone ameriških dolar
jev .  

Glede na sedanjo  težko si
tuaci jo n a  domačem tržišču 
j e  to v s e m  nam dodaten iz
ziv. 

Jože BOGATAJ 

i 

Nekaj čevljev, ki  
smo jih 

delali 
prejšnji 

agnes 

V termoplast ih  j i h  pest i jo  roki  

Art. 8391 
Ženska salonka s prakti

čno peto. Izdelana iz ševro ja  
v več  barvnih kombinacijah. 
Izdelujemo j o  za  zahodno-
nemško tržišče. 

mesec 
8 3 8 6  
8 0 0 6  
eco/e 

Art.  3332 MS 950 
Popolnoma nov čevel j  v 

Alpinini kolekciji, namenjen  
vrhunskim smučar jem.  

Značilnosti tega  novega 
čevl ja  so vstop z a d a j  in ne
štete  možnosti posamičnega 
p r i l a g a j a n j a  zahtevam smu
čan ja  in terena.  

J e  plod domačega razvoja  
in znanja .  

5536-3 
NN130 

Art.  8386 ECOLE 
Praktična in moderna obu

tev za  mlade. Izdelana j e  iz 
naravnega  u s n j a  buffalo.  
Poudarek čevl ju  d a j e j o  us
njeni  in kovinski okrasi.  To 
skupino obutve smo izdelo
vali za  nizozemsko tržišče. Z 
malo spremenjeno izvedbo 
bo v prodaji  tudi n a  doma
čem tržišču. 

Art.  5536 NNN 130 
Visok udoben tekaški  mo

del, nare jen iz purko boksa, 
toplo podložen. Izdelujemo 
g a  v štirih barvnih kombina
ci jah.  

8 3 9 1  
2 2 0 8  

Art.  7616 
Eleganten ženski  škoren j  

izdelan iz umetnega u s n j a  v 
več modnih barvah.  Izdelo
vali smo j ih  za  f i rmo ASPO 
iz Nizozemske. 
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Tudi m e d  dopustom j e  veliko dela 
nih običajnega letnega čiščenja, k j e r  j e  bilo vključe-
ba ah dijakov, k i  so delali med počitnicami, j e  bilo tre-

bnavljati ključne stroje in naprave, ki jih med letom ni 
•"ogoce popravljati. 
, Na vrsto j e  prišel tudi  de l  instalacij v »upravni« zgradbi, 

J®r so obnovil i  tudi del  sanitarij. 

dela sta izvajala Tehnik in Obrtnik iz Škof je  Loke. V 
v ^ vasi  so postavljali temelje za s e  kal ne stroje 
j g  Prikrojevalnici. Tudi to j e  delal Tehnik. Kl jub  temu, 
nio'^ I toliko zunanjih sodelavcev in dijakov, j e  š e  vedno 
Уд . ® " led  dopustom delati precej naših delavcev vzdrže-
nie ^oda redna proizvodnja zahteva tudi redno vzdrževa-
"•ogoč pač opravljajo naši delavci, takrat, ko j e  to najbol j  

Anton Žibert 

^*termoplastih« je  bilo v začetku dopusta vse  živo. »Delamo 
naročilo za Beneco,« j e  povedal vodja oddelka Ciril 

'•ornar. 
.za 5.000 parov, ki j ih moramo narediti do 3. avgusta, 

^ovečini so že odbrizgani, tako da  bomo brizgali le š e  n e k a j  
š pa s e  bo to postopoma ustavljalo. Vse  pa j e  treba 
ie ^ k j e r  tudi ne morejo delati začetniki. Proizvodnja 

zahtevna, s a j  j e  iz leta v leto več sestavnih delov.« 

Ustavili smo s e  tudi v skladišču končnih izdelkov. Tu so 
ravno pripravljali transport za Belmo v Zvezno republiko 
Nemčijo in Aspo na  Nizozemsko. 

Polde Strlič j e  povedal, da  že dva dni kompletira obutev, da 
bi lahko poslali kompletne pošiljke. Tu manjka  en par, tam 
trije, ponekod celo deset parov. Pošiljke kompletirajo iz pro
izvodnih viškov. K a j  pa, če zmanjka viškov?! 

»To, k a r  (klamo, niti ni možno narediti prej,« j e  menil Tone 
Gorjup. »Čeprav vemo za posamezna naročila, j e  treba do
datno narediti š e  veliko, s a j  imajo različni kupci zelo razli
čne zahteve. A plan predstavlja proizvodnjo, ki  jo  za posa
mezne kupce po škatlah doka j  različno opremimo « 
Človek s e  vendarle sprašuje,  ali ne  bi mogli biti osnovni do
govori drugačni ali natančnejši. 

• A 
u / .  

^^vko Kristan: 
montaži šal delamo n e k a j  dni. Problem j e  v tem, da  ni de-

vcev na ključnih fazah, ker  s o  na dopustu. Proizvodnja za 
J pa j e  zahtevna, zato j e  bolje, da  ne delamo, kot da bi 
^®»ah slabo. 
K ® proizvodnje bodo odpeljali v ZDA že 26. juli ja,  ostalo pa 
jasneje.  

delamo sedaj,  j e  vprašanje.  Morda zato, k e r  art. MSC 
j mogli skompletirati pred štirinajstimi dnevi, k e r  smo 

" a l  i j e  dobili nekvalitetno okovje. V začetku jul i ja  smo 
orali to popravl jat i . . .« Tudi med  letošnjim dopustom smo zidali. 
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Strojni park 
tudi v rezervi 

Včasih smo temu rekli bri-
tof. Danes nedvomno bolj 
pristoja skladišče neupora
bljenih strojev. Teh j e  tu 
skupa j  kar  okoli 250. Za v s e  
to, pa za izdajo in prevzema
nje, skrbi  oskrbnik osnovnih 
sredstev Milan Oblak, ki j e  
med drugim povedal: 

»Tu imamo okoli štirideset 
šivalnih strojev, različne mo
torje, črpalke, ventilatorje, 
stroje iz opuščene proizvod
nje.  Imamo pa  tudi nekaj  či
sto novih strojev, ki sploh š e  
niso bili v uporabi; nekaj  
strojev j e  tu začasno, ker j ih 
proizvodnja trenutno ne ra
bi . .  

Če s e  sprehodimo naprej, 
vidimo kovinske forme, za 
katere v tovarni tudi ni po
sebnega skladišča, orodje, 
rezervne dele, pisarniške 
stroje, ki so odslužili in bodo 
šli na odpad . . .  »O vsem tem 
vodim posebno knjigo, v ka
tero vpisujem, k a j  v skladi

šče pripeljejo in k a j  izdam. 
To j e  le rešitev v sili; priča
k u j e m  namreč, da bomo evi
denco uredili s pomočjo ra
čunalnika, za kar  s e  že neka j  
časa dogovarjamo. Za mani
puliranje s stroji imam tu vi
ličar, vendar j e  š e  vedno vča
sih potrebno več ljudi, da 
lahko naložimo ali razložimo 
kak težji stroj. 

Poseben problem pred
stavl ja  precejšnja  oddalje
nost skladišča od proizvod
nih oddelkov, s a j  moram ki
lometer dolgo pot prevoziti s 
službenim kolesom deset do 
petnajstkrat  dnevno,« pripo
veduje  Milan Oblak. 

Skratka, ogledali si nismo 
»britof«, ampak lepo urejeno 
skladišče, k j e r  j e  sicer vlaga 
š e  vedno dokajšen problem, 
kar  pa rešuje jo  z rednim 
podmazovanjem. To so letos 
uspešno opravili praktikanti. 

Nejko Podobnik 

Delo m e d  dopustom 

v novi  prikrojevalnici  v Gorenji  vasi  so  m e d  dopustom zabe-
tonirali štirinajst podstavkov za se kal n e  stroje. Nujno  opra
vilo, le  škoda, d a  tega niso naredil i  še preden so položili pod 
v delavnici.  Dopust j e  ravno pravi čas, d a  to vendarle  nare
dimo. 

Milan Oblak b o  izdal stroj, k i  j e  n e k a j  časa miroval  

  
i I I  

Tako izgleda skladišče neuporabl jenih  strojev 

Lepo zavarovani šivalni  stroji čakajo 

Sip so  se  lotila predvsem dekleta. Malo i zkušen j  še  m a n j 
k a . . .  Tale stroj b o m o  še  uporabil i  Na desetine singaric 
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» v  naši službi, kot že  i m e  
pove, pripravl jamo dolgoro-

srednjeročne in  letne 
piane delovne organizacije 

analize ter ocene, k i  i z  te-
8a sledijo,« je  pripovedovala 
vodja s lužbe diplomirana 
ekonomistka Jana Erznož-
nik. 

»Drugo področje so inve
sticije, s čimer s e  trenutno 

ukvarjamo. Pri tem 
бге za koordinacije med zu-
l^^njimi in notranjimi sode-
avci. Vedeti namreč mora-

da j e  investicijski pro-
Sram osnova za odločitve, 

temelji na študijah, pred
stavitvi alternativ in učin-

ki j ih da jo  le-te. Skrat-
gre za posebna znanja, ki 

jih moramo pridobiti celo 
^^^ormalni podpis. Tret je  
področje j e  stalno spremlja

j e  in ure jevanje  podatkov 
^ zunanje uporabnike. Gre 
^ podatke, ki so rezultat de-
® celotne delovne organiza-
Ue: statistike, ankete za zu-

, institucije«. Kako bi 
onkretizirali te vsebinske 

naloge? 
Seveda n a j  omenim š e  de-

0. ki ga  opravimo vsako če-
rtletje in ob koncu leta, to j e  

Poslovno poročilo. 
. »Trenutno spremljamo za-

kar j e  rezultat položaja, 
} j e  nastal potem, ko j e  ka-

P'tal postal tako drag. Pred 
ejn obračanje zalog ni bilo 
1̂̂ 0 pomembno. 
Poleg tega spremljamo 

materialne in režij-
ke in v s e  ostale elemente, 

p' tvorijo poslovno politiko, 
tem bi omenila, da j e  od 
delavcev te službe, mar-

"^ај odvisno, med drugim 
to, da na kak problem 

pokažemo. 
Pogrešamo pa tako imeno-

ane povratne informacije; 
^ je, kakšne učinke ima ne-

^ usmeritev, na katero smo 
Phvali. To j e  deloma tudi 

^ t o ,  ker ni pravega sprotne-
stika s kolegijem, k j e r  s e  
takih vprašanjih največ 

pogovar ja jo  
Kaj  pomaga analiza, če pa 

e morem določenih ugotovi-
ev pobliže predstaviti. Mi-

da bi morala naša  
uzba imeti podoben polo-

kot ga  ima služba za or-
®^5\^acijo in informatiko, 
in ^ilj je, da s e  v planih 
^ analizah pokažejo g ibanja  
jjijpelotni delovni organiza-

Moram tudi reči, da v te j  
'užbi brez povezovanja z 
^ugimi strokovnimi služba-

Služba za načrtovanje i n  
analize 

k a  (analiza likvidnosti), po
maga pri izdelavi finančnega 
plana, pripravlja podatke, ki 
j ih od nas zahtevajo banke, 
na primer ob najemanju kre
ditov in podobno. 

Skratka, delo  s lužbe  j e  do
k a j  razvejano i n  zahtevno. 
Delavke želi jo predvsem, d a  
b i  lahko č im več delale stro
kovno i n  se m a n j  ukvarjale  s 
tehničnimi deli. 

Vedo, d a  morajo  biti odpr
ta služba, to p a  pričakujejo 
tudi od drugih.  

Fani Peternelj  i n  Jana Erznožnik Nejko Podobnik 

mi na vseh ravneh sploh ne 
bi mogli delati. 

Katere pa so poleg vode
n j a  službe vaše  konkretne 
strokovne naloge? 

»Moja vloga koordinatorja 
v službi pomeni manjš i  del. 
Težim k temu, da sta ostali 
sodelavki na svojem področ
j u  samostojni, moja vloga j e  
v koordiniranju znotraj in 
navzven. Konkretno pa s e  
ukvar jam s plani in investi
cijami, pri čemer pa mi po
magata tudi sodelavki. 

Fani Peternelj  j e  planer-
ka-analitičarka in sodeluje 
pri oblikovanju planov. Ta
kole pripoveduje: 

»Pripravljam tudi sprotne 
analize zalog, osebnih do
hodkov, opravljam občasne 
analize, zbiram podatke za 
statistiko navzven, ankete in 
podobno: gre  za podatke, ki 
zadevajo celotno delovno or
ganizacijo. Opravljam tudi 
izračun DPRP (družbeno pri
znanih reprodukcijskih po
treb) in š e  marsikaj,  kar j e  v 
nekem trenutku potrebno. 
Problem pa so vedno podat
ki, ki j ih j e  treba zbrati, torej 
da so res  uporabni. 

Svoje delo izpopolnjujemo 
in če omenim le statistiko, ki 
j e  v začetku zahtevala celega 
človeka, lahko rečem, da da
nes s tem zamudimo deset
krat  manj  časa. 

Tanja  Mohorič j e  prav ta
ko analitičarka. 

V času obiska j e  bila na 
porodniškem dopustu, zato 
naštejmo le njene glavne na
loge. 

Pripravlja analize in po
datke bolj s finančnega vidi-

Iz naših prodajaln 

1 Ш i l  

Kolektiv prodajalne v Slavonskem Brodu uspešno 
k l j u b u j e  tudi konkurenci.  

Naša prodajalna počela j e  s a  radom pri je  25 godi-
na, to znači več 1962. godine. 

U to vr i jeme u Slavonskom Brodu bilo j e  malo pro-
davaonica obuče i konkurencija j e  bila mala. Danas 
Brod ima 25 prodavaonica obuče, koje  s u  večinom 
smještene u užem centru grada na  boljoj lokaciji. 

lako j e  kupovna moč opala, a konkurencija j e  veli
ka, naša prodavaonica posluje dosta dobro. Godišnje i 
mjesečne planove ispunjavamo. Za prvo polugodište 
ove godine ispunili smo i financijski i parovni plan. 

Nadamo se, da čemo i u buduče uz naš  trud i zala
gan je  postiči postavljene nam zadatke. 

U našoj  prodavaonici zaposlene su četiri radnice i 
to: poslovoda prodavaonice Dragica Luketič i prodava-
čice Marica Antunovič, Marija Horvat i Marica Sta-
nišič. 
Prugarski  v a s  pozdravljamo. 

Dragica Luketić 
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Delo m e d  počitnicami 
v r a z g o v o r u  s o  s o d e l o v a l i :  T o m a ž  J e r e b ,  N a t a š a  Cigale,  

M e t k a  Filipič,  I r m a  D o l i n a r  i n  M i l a n  K l e m e n č i č .  R a z g o v o r  
s t a  v o d i l a  N e j k o  P o d o b n i k  i n  V l a d i m i r  P i v k ,  z a p i s k e  j e  p r i 
p r a v i l a  A n u š k a  Kavč ič .  

Delo-življenje: Zakaj  si se 
odločil(a) za delo m e d  počitni
cami? 

koristno je.  Tako zaslužim za 
morje in tudi druge stvari. Letos 
delam v zbiralnici in delo j e  kar  
zanimivo, ker j e  razgibano; v od
delku na traku j e  bilo včasih dol
gočasno. 

i 
Tomaž Jereb, kovinarska šo

la: 
Letos sem že drugič prišel na 

delo med počitnicami v Alpino. 
Lansko leto sem delal 1 mesec v 
skladišču in na lahkem traku in 
bil sem kar zadovoljen. Za delo 
se  odločam v glavnem zato, ker 
doma nimam k a j  početi pa še  

Nataša Cigale, lesarska sred
n j a  šola: 

Za delo med počitnicami sem 
s e  odločila prvič, ker sem imela 
možnost. Menim, da bom poči
tnice tako tudi bolj koristno upo
rabila. V šivalnici delam razna 
dela, signiram, lepim, čistim 

(priprava dela), k j e r  sem kar  
uspešna, s a j  vedno preseženi 
normo. Za šivalnico lahko re
čem, da j e  delo tu kar  zanimivo, 
delovni pogoji pa so izredno tež
ki. Huda vročina in s lab zrak res  
slabo vplivajo na delavke. V ta
kih pogojih dela s e  ne bi želela 
stalno zaposliti. Delam že od 
22. juni ja  in danes sem dobila 
tudi prvo »plačo« — 46.000,— 
din. Denar bom v glavnem pora
bila za učbenike in druge po
trebščine za šolo. 

Metka Filipič, družboslovna 
usmeritev: 

Delam v skladišču, k j e r  sem 
zelo zadovoljna. Opravljam v s a  
dela v skupini, k j e r  pakiramo 
obutev. Moramo biti kar  natan
čni, da j e  delo dobro opravljeno. 
Delala bom v e s  mesec. 

D e k l e t o m  v š i v a l n i c i  s o  t o k r a t  p o m e t a l i  f a n t j e  
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Irma Dolinar, administrati
v n a  šola; 

Delam v montaži šal in letos 
sem se  že drugič odločila, da 
bom na ta način preživela del 
počitniških dni. Prej  sem delala 
že v različnih oddelkih, š e  naj
bolj pa sem zadovoljna tukaj .  
Delovni pogoji so dobri. Poznam 
sodelavce in dobro s e  razume
mo. Delam predvsem zato, da 
bom nekaj  zaslužila, ker bom 
šla avgusta s svojo družbo na 
morje, kasneje  pa š e  preko 
osnovne šole, k j e r  bom pomaga
la pri šoli v naravi. 

Milan Klemenčič, absolvent 
visoke šole za organizacijo dela 
— proizvodna smer:  

Za delo med počitnicami s e  
odločam v glavnem zaradi za
služka. Tako sem že v času štu
di ja  večkrat delal preko študent
skega servisa. Moram reči, da j e  
takšna oblika organiziranega 
dela dijakov in študentov v redu 
in opažam, da druge delovne or
ganizacije tega ne organizirajo. 

Pripravljam se  na diplomo in 
v Alpini računam tudi na zapo
slitev. Zdaj delam v plastiki, 
k j e r  sem delal tudi že pre j šn ja  
leta. Delo me j e  že dobro pozna
no in nimam več nikakršnih te
žav. To mi bo tudi koristilo pri 
kasnejšem delu, s a j  organizator
j u  vsekakor prav pride, da spo
zna najpre j  delo in organizacijo 
v proizvodnji. Tu bi se  dalo z 
majhnimi stroški š e  mars ika j  iz
boljšati, predvsem kar  zadeva 
organizacijo dela, da  bi bilo delo 
lažje in bolj učinkovito. To bi 
morali reševati kompleksno, ker  
j e  veliko stvari, ki s e  med seboj 
povezujejo. Pomemben dejavnik 
pri tem j e  gotovo tudi nagraje
vanje.  

Delo-življenje: K a j  b i  bi lo tre
b a  storiti, d a  b i  počitniško delo 
še bol je  organizirali? 

Milan Klemenčič:  Mislim, da 
j e  počitniško delo v Alpini zelo 
dobro organizirano. Malo delov
nih organizacij j e  takšnih, da to
liko ljudi zaposli med počitnica
mi. Važno j e  tudi, da  so l judje  
ustrezno razporejeni. 

Med sodelavci s e  počutim po
vsem enakovreden, ker  vsi  dela
mo za stroji in moramo dosegati 
normo. Pri tem mi pride prav, 
da sem po osnovnem poklicu ko
vinar. 

ZAKLJUCEK: Tudi  drugi  di
jaki  i n  študentje so  z organiza
ci jo  zadovoljni  i n  n i m a j o  nobe
n i h  pripomb. Menijo, d a  bodo v 
nas lednjem letu spet prišli n a  
delo  v Alpino. Vse s k u p a j  b o  še 
toliko lažje, ker  bodo delo i n  to
varno že malo  bol je  poznali.  Že
l i jo  morda le to, d a  b i  organizi
rali skupinski  ogled tovarne, d a  
b i  imel i  boljšo predstavo o ce
lotni delovni  organizaciji, n e  pa  
d a  so  poučeni samo o tistem de
lu, ki ga bodo opravljali.  Tudi 
red,̂  n a  katerega se  j e  treba na
vaditi, pride prav v kasnejšem 
ž iv l jen ju  i n  delu.  



vmžno le 
DA vemo 
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Znano je, da je že v prete-
'em mesecu nastopilo dela
no razmerje več dijakov za 
elo med počitnicami, julija 

^ JG začelo delati kar 44. 
ТП7^^ je nastopilo v 
1. J Proizvodnja, ti so med 
j^P^^ktivnim dopustom čisti-
1 tovarno; kasneje pa bodo 

T^azporejeni po oddel-
^ DSSS so dijaki razpo-

peni u skladišču materia-
^ in v skladišču končnih 

izdelkov, kjer so prav v tem 
času velike potrebe. 

V TOZD Proizvodnja so 
poleg počitniškega dela na
stopili še Marko Broder, ki 
se je vrnil iz JLA, v obratu 
Šentjošt sta nastopili de
lovno razmerje Jožica Pu-
stovrh in Ivanka Nartnik. V 
delovni skupnosti skupnih 
služb je nastopila delovno 
razmerje pripravnica Ana 
Bevk, v TOZD Prodaja pa 
Vesna Šparavac, prodajalka 
v prodajalni Zagreb I. 

Z delom so v tem mesecu 
prenehali v TOZD Proizvod
nja: Anton Oblak, Anton Bo
gataj, Gabrijel Vegelj, Ne-
venka Blaško iz obrata Col, 
in iz TOZD Prodaja Jadran
ka Golijanin — prodajalka 
iz prodajalne Sarajevo I. 

Ofi UPOKOJITVI: 

Ob upokojitvi želimo dolgoletnima sodelavcema 
^tonu Bogataju in Gabrijelu Veglju še mnogo zdra-
Л . zadovoljnih let, г željo, da bi jih preživela v sre-

zadovoljstvu v krogu svojih domačih! 

^ o c & č i L i  6 0  

Umrl j e  Anton Peternel 

Pred k ratk im j e  umrl  
nekdanji  direktor Alpine 
^nton Peternel. Na pre
hodu iz administrativne
ga  v samoupravno gospo
dar jen je  j e  Alpina potre-
"Ovala prav  takšnega  člo-
y®ka kot j e  bil Anton Pe
ternel. 

Brez posebnih šol, toda 
z velikimi izkušnjami  in 
elanom, predvsem pa z 
razumevajočim odnosom, 
s e  j e  Anton Peternel uve
l javil  n e  s a m o  kot  direk
tor, temveč s e  j e  pri l jubil  
večini Žirovcem. Cas j e  
ter ja l  odpovedovanje n a  
v s a k e m  koraku,  in to j e  
Peternel v letih k o  j e  bil 
direktor znal spodbuditi 
tudi med sodelavci, tako 
d a  j e  bilo o la j šano delo 
naslednjih generaci j .  

Še  v naslednj ih letih, 
k o  j e  delal  n a  oddelku z a  
gospodarstvo občine Lo
gatec, s e  j e  v e s  čas  zani
mal  za  razmere  v Alpini 
in n jene  uspehe.  

Ohranili g a  bomo v le
pem spominu. 

Sredi jul i ja  prenovljena 
prodajalna v Zagrebu 

_ Ob vstopu na novo življenjsko pot; sodelavcem iz 
^OZD Proizvodnja Silvi Guzelj, Simonu Hribemiku in 
"^rnardi Likar iz obrata Col, iskreno čestitamo in jim 
^^Hmo veliko sreče, razumevanja in zadovoljstva v za-
konu. 

ablyitisn, 

Zunanjost  prenovl jene prodajalne v Zagrebu 

16. j u l i j a  s o  ponovno odprli prenovljeno prodajalno 
Zagreb II. Kot kaže,  bo  prenovitev stala okoli 60 mili
jonov dinar jev.  Obnova j e  potekala po načrtih nekega  
zagrebškega arhitekta, obnavl jalo p a  j e  združenje  
obrtnikov, p r a v  tako iz Zagreba, medtem k o  j e  police 
za  skladišče izdelala in vgradila  n a š a  skupina  za adap
tacije. 

V s e  s k u p a j  j e  bilo opravl jeno d o k a j  dobro, tako d a  
j e  s e d a j  prodajalna zelo lepa in tudi praktično ure jena.  

Čutiti je ,  d a  s o  zadovoljni tako prodajalci, zanima
n j e  p a  s o  pokazali  tudi kupci.  

Na otvoritveni slovesnosti j e  spregovoril direktor 
TOZD Prodaja  Ivan Capuder, k i  j e  orisal  položaj, v k a 
terem poslujemo. Med drugim j e  omenil tudi izboljša
ne  pogoje z a  delo, ki  j ih  ima s e d a j  prodajalna in izrazil 
upanje,  d a  bo  prodajalna po n e k a j  več  kot dveh mese
cih, kolikor j e  bi la zaprta, začela prodajati  š e  uspešne
j e  kot p r e j !  

Nejko Podobnik 

Kolektiv prodajalne Zagreb II 

^cfiisufte 
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imajo delo in da vidijo 
neko perspektivo. Kar za
deva delavnice, so bile v 
začetku dokaj skromno 
opremljene. Strojev ni bi
lo, če izvzamemo čistilne 
stroje ,puc mašine') in 
rezkarje (,fresmašine) 

Delovni pogoji so bili 
seveda takrat tudi slabi. 
Za malico pa smo imeli 
od doma prinesen borov
ničev čaj in kruh. To je 
bilo vse.« 

Jakob je na cvikariji 
delal do leta 1952 (pred 
tem pa je bil nekaj časa 
za mojstra v vajeniški šo
li), potem pa je prav na 
tem področju postal moj
ster. Obiskoval je tudi te
čaj in opravil izpit za vi-
sokokvalificiranega de
lavca, kar je bil nekak po
goj za mojstra. Kasneje je 
bil mojster v lahki monta
ži, vse do upokojitve. 

»Delavci smo takrat vsa 
sredstva namenili za raz
voj in manj za OD, kar se 
nam je kasneje krepko 
poznalo pri pokojninah, 
ki so bile v začetku zelo 
nizke.« 

Po upokojitvi sem veli
ko pomagal pri zidarjih, 
letos pa mi bolj nagaja 
zdravje in srčna astma, 
tako da sem bolj za do
ma,« je povedal Jakob 
Mravlje. 

N e j k o  P o d o b n i k  

kulturnem programu so nastopili številni domači izvaialci in 
njimi j e  bila vsekakor pesnica Svellana Makaro-

c i  '^stne kresne pesmi. Dramska igral-
Saša Miklavc sta prebrala nekatera, posebej za 

s k o b a W o M w l ^ ^ ^ H ^  ^' v naših krajih zapisano ljud
sko balado Mlada Breda m zgodbo o tem. kako so Vrsničani gradili 

z njimi je rasla Alpina 
Ko se nekdo približuje 

osemdesetim, ponavadi 
pričakujemo, da ni zelo 
zaposlen in da ima čas 
tudi za takele prilož
nostne pogovore. Za Ja
koba Mravljeta to še ved
no ne velja, čeprav pravi: 
»Zadnje čase ne delam 
več toliko, človek nekoli
ko oslabi in sedaj sem že 
nekaj časa bolj za varuha 
svoji vnučki. Naneslo je, 
da ni bilo nikogar, pa 
sem se lotil varstva vsak 
drugi teden in sedaj je 
moja...« 

Sicer pa je bil nekdaj 
Jakob mojster svojega po
klica. Preden je leta 1964 
odšel v pokoj, je preživel 
vsa pionirska leta razvoja 
industrijskega čevljarstva 
v Žireh. 

»Po vojni smo delali v 
Sindikalni dvorani. Ta
krat smo izdelovali zbite 
čevlje tako, da smo posa
mezniki opravili vse faze 
od začetka do konca. 

Kasneje smo začeli s ši
valno obutvijo in takrat 
smo že delali po fazah. 
Jaz sem delal na cvikari
ji-

Čevljarji po žirovskih 
delavnicah v okviru čev
ljarske zadruge Čevljame 
s m o  takrat delali v popol
noma drugačnih pogojih 
kot sedaj. Imeli smo celo 
svoje lastno čevljarsko 
orodje, kar se je spreme
nilo šele potem, ko smo se 
preselili v novo tovarno 
in so začeli orodje kupo
vati drugje oz. izdelovati 
doma. Delali smo sicer običaj
no od 6. do 14. ure, toda v 
popoldanskem času je bi
lo veliko udarniškega de
la. Toda nihče ni ,jamral', 

so bili ljudje veseli, da 

Bilo j e  kresovanje 
svojo cerkev, izpod peresa Matevža Pečelina. Zapeli in zaigrali so 
nam tamburaši iz Reteč, fanfaristi pihalne godbe Alpina in ob lan
skem kresu krščene Kresnice. Ogledali smo si diapozitive in kratki 
film. 

Sredi vsega tega pa j e  tekel š e  poseben naravovarstveni pro
gram. »Povzročila« ga j e  dobra vila iz vrsniškega gozda. V šopku 
kresnega cvetja nam j e  poslala nekakšno protestno pismo, v kate-
rem obžaluje žalostno usodo našega okolja in hkrati poziva, n a j  ven
dar ze prenehamo s svojim nespametnim odnosom do narave. Njen 
apel so nato na svoj način ponovili tudi nekateri vidni predstavniki 
Zveze društev za varstvo okolja Slovenije (ZDVOS): Marjan Keršič-
Belač iz Ljubljane, Franc Pintar iz Gorenje vasi in Franci Feltrin iz 
Škofje  Loke. 

Sama od sebe se ponuja primerjava z lanskim kresovanjem, ki 
j e  bilo prvo te vrste. Program j e  bil letos vsekakor boljši, obisk pri
bližno enak nekaj  čez 300 kresovalcev — noč pa j e  bila letos manj 
čarna, manj kresna, skoraj  preresna; zdi se, da ni bila prava luna in 
da j e  to razlog, zakaj  raznovrstno »kresno početje«, ki j e  sledilo kul
turnemu programu z izjemo uspelega balinarskega turnirja  — ni 
bilo tako spontano in posrečeno kot lani. 

Po svoje so jo  zagodli tudi kresni škrati, ki so nekaterim spustili 
zrak iz avtomobilskih koles in jim tako zagrenili povratek. Kako naj  
si to razlagamo, kot sabotažno dejanje zlobnih sil ali kot namig, naj  
pridemo prihodnje leto ra je  peš!? 

K pisanju me je povabil ured
nik »Delo-življenja«. Prav rad 
sem se odzval, vendar ne z na
menom, da bi prireditev, ki je 
tudi moje delo, ocenjeval — to 
storijo drugi — temveč s krat
kim razmišljanjem o njenem 
nastanku, pomenu in perspek
tivah. 

Kresovanje se je dogodilo kot 
kulturno dejanje v naravnem 
okolju, ob kresnem času. 

Že pred leti smo se spraševali 
ali ne bi bilo mogoče tudi v na
ših krajih v poletnem času pri
rejati kulturne predstave kar na 
prostem. Letnega gledališča si
cer nimamo, zato pa veliko le
pih naravnih kotičkov. Enega 
takih smo našli v kraški vrtači 
pri Vidicu na Vrsniku. Gre za 
pravcato naravno gledališče 
pod vrhom hriba; za kulise ima 
lepo naravno okolje in od tam je 
prekrasen razgled na Vrsnik in 
na pobočja onstran doline Ži
rovnice. 

Kraj smo torej našli. Kaj pa 
čas? Iz izročila vemo, kako so 
včasih na kresni večer — s 
23. na 24. dan rožnika — kurili 
kresove in ob njih pozno v noč 

počeli vse mogoče. Čemu ne bi 
navezali na to, sicer že prekinje
no tradicijo? 

Ko smo SI omislili še prime
ren program, je bilo vse nared 
za kresno predstavo v naravnem 
gledališču. Za tisto, kar je kre
sovanje v bistvu vedno bilo: 
praznovanje veselja do življenja 
sredi do kraja prebujene narave. 

»O kresi se dan obesi.« Sonce 
na svoji nebesni poti nad naši
mi kraji doseže svoj vrh, vse, kar 
je pod njim, pa veselo raste in 
cveti. A kaj, ko prav v sredo tega 
veselja zmeraj kane tudi grenka 
kaplja: ve se namreč, da začne 
poslej moč sonca pojemati — »o 
kresi se dan prebesi« — in da bo 
šlo spet vse počasi, a zanesljivo 
navzdol, zimi in smrti naproti. 

Veselje zagreni tesnobni krč. 
Zdi se, da je bil ta pri naših 
prednikih še posebno močan. Z 
naravo so bili bolj povezani in 
od nje bolj odvisni kot mi in 
verjeli so, da bodo soncu s tem, 
ko kurijo velike in številne 
ognje, pomagali ohraniti polet
no moč. Kresovanje je bil magi
čen obred, poskus uročitve sil. 

V p r o g r a m u  s ta  s o d e l o v a l a  t u d i  d r a m s k a  i g r a l c a  N a d j a  
S t r a j n a r  ( d r u g a  z l e v e )  i n  Saša  M i k l a v c  ( s k r a j n o  d e s n o ) .  
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ki 
sonc^^ s/cušajo oddaljiti od 

a so se časi spremenili, 
do občutje sredi veselja 
Ko navdaja tudi nas. 
Več spe( kresujemo, ne gre 
kraf'^ priklicali v naše 
nam • poletje; znanost 
nes take iluzije. Da-

^9olj za to, da bi ohranili 
okolje vsaj toliko 

iiver°\^^ bi v njem lahko pre-
Pq г^'. je bil že lani, letos 
ditve naše prire-

je hrib posebne vrste; v 
sega fcot nekakšen 

° ' obdaTi z dolinami Sore, 
kos Osojnice. Idilični 
Plan naseljena oaza na 
kode ^'''edi širnih gozdov, od-
skun^ ,°d(eka)o čiste vode, vse 
^isfe potopljeno v ocean 
da za katerega se zdi, 

' *9*  Pmu do sonca . . .  

Se nedavno je bilo tako. Zdaj 
pa nič več! Če pogledamo od Vi-
dica proti severu, uzremo Žirov-
ski vrh, od koder.uhaja uranski 
vrag, če proti jugu, bregove Ra-
skovca, kamor vozijo idrijske 
smeti, gozdovi naokrog umirajo, 
po dolinah tečejo vedno bolj 
onesnažene vode, obdelovalno 
zemljo na ravnicah .še naprej 
pozidujemo, tudi zrak ni več 
tak, kot je bil... Le sonce še 
vedno sveti in greje kot zmeraj. 

Včasih so menili, da je vse v 
naravi sestavljeno iz štirih ele
mentov: zemlje, vode, zraka in 
ognja. Ogenj jim je nadomeščal 
sonce; kurili so ga takrat in tam, 
kjer in ko ni bilo sonca. In to je 
potem zmeraj znova vzšlo. Da
nes ga kurimo zato, da bi z nje
govo magično in očiščevalno 
močjo rešili njegove soprvine: 

delu kresovanja so n a m  govorili Franc Pintar 
1 vasi, Franci Feltrin i n  Marjan Keršič-Belač iz •lUDljane. 

notranjski planinski poti 
Silvo Dolinar , 

ču v , V vinoto-
prig . času dobite hladen 
tudi rf^ izvrsten refošk, kar  
Kato J pobite vedno in povsod. 
OBipj , p r i d e  ono drugo — 
nja "̂ "̂ olice. Potok Lokva izgi-
132,д^ ponoru pod navpično 
Sredi apnenčevo steno, 
Шорпл stoji edinstven in 
"jem •Predjamski  grad. V 
bomr, zanimiv muzej. Ko si 
ne nn °^pdali grad in okolico, 
tranicu^ ° šesti žig No

g i  p P^^ninske poti. 
iuq L ^Gdjame proti Nanosu bo-
tih sp - precej časa po valovi-
f p ,  ^^ozetih^ dokler ne pridemo 
vica v Šmihelj nad Hreno-

so odkrili veliko gro-
^ Kacu 
y'cami; t 
opa,;" ® poti proti Stranam 
utrdk"''? 'bunkerje in artilerijske 
Paciitf D f ^ s o v  italijanske oku-
га in cerkvi raste zelo sta-
vir .Mogočna tisa, pod njo j e  iz-
Па vode, nad vasjo so 
Ca ĵ ?'8em brdu sledovi gradiš-
rainiv^ P°ti navzgor, mimo zbi-
Egrai postojnskega vodovoda, 
dem« prvo vojno, pri
sma 4 °  cerkvice sv. Brica. Tu 
ha (^""'bližno na pol poti; do vr-

ostane š e  vzpon skozi 
rai gozd, ki j e  obenem pravi 

Samse. Morda bomo imeli 

zemljo, vodo in zrak. Da bi v 
njem zgorele tiste zle sile, ki 
uničujejo naravo in zastrupljajo 
zdrave družbene odnose. Na 
slednje je v pesmi »Kaj bo jedel 
ogenj«, namignila Svetlana Ma-
karovič. 

Tudi za nas  je kresovanje 
• obred, s katerim skušamo zle si
le uročiti, dobre pa okrepiti. In 
tako še omogočiti naše bodoče 
bivanje v teli krajih. 

Će nam uspe poleg obogatitve 
našega kulturnega življenja še 
kak korak k izboljšanju ekolo
ških razmer, potem smo svoj na
men dosegli. V tej smeri si bomo 
prizadevali tudi v prihodnje. 
Kresovanje je torej bilo in še bo, 
za kar se zahvalimo žirovskim 
delovnim organizacijam: Alpini, 
Etiketi, Kladivarju in Mercator-
Sori, ki so podprle našo priredi-
tev. Miha Naglic 

Delovna skupnost skupnih služb 
najbol jša v ma lem nogometu 

v okviru praznovanja štiridesetletnice Alpine j e  bil 
4. ju l i ja  tudi turnir v ma lem nogometu, na  katerem so 
nastopile štiri ekipe: ekipa iz Novega Marofa, TOZD 
Prodaja, TOZD Proizvodnja i n  ekipa DSSS. 

Po zanimivih bojih j e  v f inalni  tekmi ekipa DSSS 
premagala Novi Marof z rezultatom 2:0. 

Tako je bil  vrstni red naslednji:  
1. DSSS, 2. Novi Marof, 3. Proizvodnja in 4. Prodaja 

Nejko Podobnik 

Na usnjariadi šesti 
Letošnja usnjariada j e  bila juni ja  v Novi Gorici, pod po

kroviteljstvom Cicibana iz Mirne, ki praznuje letos 40 let ob
stoja. 

Skupno j e  nastopilo deset ekip, s skupno okoli 360 tekmo
valci, ki so s e  pomerili v malem nogometu, namiznem tenisu, 
odbojki, s trel janju in balinanju. 

V posameznih disciplinah so se  naše ekipe uvrstile takole: 
namizni tenis — moški — Alpina 9., ženske so bile v namiz
nem tenisu 5., v strel janju moški — 3., v malem nogometu j e  
bila Alpina šesta, v balinanju sedma, moški v odbojki peti, 
ženske pa so bile v te j  disciplini tretje. 

V skupni razvrstitvi j e  zmagal Konus iz Slovenskih Konjic 
z 48 točkami, pred Tovarno usn ja  Slovenj Gradec z 41 točkami 
in Planiko s 37 točkami. Alpina j e  bila šesta, s tane  Car 

srečo in s e  nam bo kakšen po
stavil pred fotografski aparat. 
Se  malo in bomo na vrhu Nano
s a  (1248 m), pri televizijskem 
stolpu in zgradbi RTV in pri Voj
kovi planinski koči. Dom j e  po 
prenovitvi stalno odprt in nudi 
celotno oskrbo. Mi bomo po šti-
riurni počasni hoji poleg ostale
g a  dobili tudi sedmi žig Notranj
s k e  planinske poti. 

Z Nanosa s e  strmo spuščamo 
v Razdrto; pot j e  vsem dobro 
znana. Tu in tam si j e  treba po
magati z rokami, toda brez skr
bi, če bomo zmogli v s e  ostalo, 
bomo tudi to. 

Med potjo si dajmo toliko od
diha, da bomo občudovali kra
sen razgled, za katerega bomo 
prikrajšani  po ravninskem delu, 
deloma po cesti, deloma po bliž
njici, od Razdrtega do Senožeč. 
Tu j e  dobra gostilna — mislimo 
na izbiro in postrežbo; pot pa 
nas  bo tu peljala v levo, v borov 
gozd, na Zlatno, nekak predgre-
ben Vremščice, kajt i  od tu dal je 
j e  samo še  pol ure  na njen vrh, 
skozi nizek gozd in po širnem 
travnatem pobočju. Vse  j e  tako 
prostrano, da j e  kar  prav, da j e  
vrhu Vremščice (1126 m) visok 
kamen z dobro označbo, k a j  v s e  
s e  od tu vidi. 

Poleg j e  š e  skrinjica s knjigo 
in osmim žigom naše poti. Tukaj  
j e  vedno lepo, posebno m a j a  in 
junija,  ker  j e  med planinsko tra
vo dosti redkega cvetja. Za hojo 
do sem bomo rabili tri ure. Kar 
težko s e  poslovimo od vrha in 
krenemo v dolino, ker  nam j e  
žal lepega razgleda; z Vremščice 
pa j e  narava kot na dlani. Lep j e  
spust po robu skozi mlad borov 
gozd, čez Košanski hrib, ni nam 
treba gledati za markacijami, 
samo lagodno s e  spuščamo. 
Pred seboj bomo videli Košano, 
j o  vzeli »na muho« in prišli do 
n j e  kar  poprek. Verjetno ne bo
mo mogli kar tako mimo vaške  
gostilne, posebno zato, ker  v na
slednjih naseljih Stara in Nova 
Sušica, Mala Pristava, Nad an j e  
selo in Narin gostiln ni. Od tu 
bomo hodili po razmeroma rav
nem in obraščenem svetu; spre
memba bo le ob srečanjih s pre
bivalci osamljenih zaselkov. Ko 
bomo prečkali progo in glavno 
cesto, j e  Tabor (723 m) že blizu. 
Na vrhu j e  RTV preWornik in 
deveti žig Notranjske planinske 
poti, ki j e  privezan z verigo. Raz
gled j e  imeniten, a posebej po
gled na presihajoče Palško in 
Petelinje jezero. Z Vremščice 
bomo na Taboru v štirih urah. 

Ko zapustimo Tabor, smo kar 
hitro v naselju Silen Tabor. Ob 
razmišl janju od kod tako ime, si 
bomo ogledali Martinovo cerkvi
co iz leta 1314, z znamenitimi 
freskami.  Nato gremo dalje do 
Kale, k j e r  so razvaline nek
danjega gradu. Leta 1941 se  j e  v 
n jem sestal odbor aktivistov Os
vobodilne fronte iz Pivke in Ilir
ske  Bistrice, š e  prej, leta 1869, 
pa  j e  bil tu slovenski tabor, kate
rega pobudnik j e  bil skladatelj 
Miroslav Vilhar. Ob stoletnici j e  
bilo tu postavljeno spominsko 
obeležje. Oh, kako smo se  zakle
petali in zagledali, toda naprej  
moramo; čas nas priganja skozi 
Zagorje, Bače in Koritnico. Tu 
s e  začne gozdna cesta, ki nas bo 
pripeljala skozi temne snežni
š k e  gozdove na prostrano jaso, s 
počitniškimi hišicami ob robeh. 
Pri cesti na križišču, malo vzvi
šeno pod gozdom, stoji velik pla
ninski dom, kot čuvar nad vsem 
tem. Dom j e  dobro oskrbovan in 
obiskan, kajt i  do sem vodita za
silna cesta iz Mašuna in precej 
boljša iz Ilirske Bistrice. Da ne 
pozabimo na deseti žig Notranj
s k e  planinske poti, ki jo  j e  bilo 
od Tabora do sem točno pet ur! 

se nadaljuje . . .  



K R f l l  

Ob rob javni  razpravi 
o razvojnem programu 

Dela n a  cesti Trebija—Žiri se nadal ju je jo.  Medtem k o  so po
nekod že  položili  asfalt, drug je  šele pripravl jajo traso 

12. ju l i ja  j e  bi l  predvi
d e n  skupni  zbor kraja
nov, kar  se j e  žal izjalovi
lo, s a j  so prišli le  štirje. 
A l i  se l j u d j e  za nič  n e  za
n i m a j o  več ali p a  so po
sredi še kakšni  drugi  
vzroki, m e d  katerimi bi  
lahko bi l  tudi ta, d a  o raz
v o j n e m  programu i n  f i
nančnem načrtu za teko
če leto razpravl jamo po
leti, k o  se  j e  leto že  preve
silo v drugo polovico. A l i  
pa morda l j u d j e  za  zbor 
niso bi l i  pr imerno obve
ščeni . . .  

Tako j e  o razvojnem 
programu poleg organov 
KS razpravljalo le pred
sedstvo krajevne konfe
rence SZDL n a  seji, k j e r  
so bili  tudi predstavniki 
vaških odborov SZDL. 

A l i  n e  b i  bi lo lepo, če  b i  
k d a j  o teh zadevah raz
pravljal  tudi kak delavski 
svet delovne organizacije, 
od  k j e r  pr ihaja  na jveč  de-
narja.  Toda o b  najbol jš i  
vol j i  delegatov to n e  bo  
možno, dokler bodo gra
diva  prihajala le  d a n  ali 
dva pred sejo. 

Nejko Podobnik 

I 

K l j u b  zaporam se delavci in  stroji vsak d a n  srečujejo z red
n i m  prometom, kar  brez d v o m a  precej  moti  delo. 

Upamo, d a  boste po iz idu časopisa lahko zapeljali že p o  
asfaltni cesti. 

»DELO-ŽIVUENJE« j e  
glasilo ALPINE, tovarne 
obutve Žiri, Strojarska 
ul. 2, n. sol. o., k i  i m a  v 
svoji  sestavi TOZD Proiz
vodnjo,  TOZD Prodajo i n  
Delovno skupnost skup
n i h  služb.  — Ureja ga 
uredniški odbor: Tatjana 
Dolenc, Nada Govekar, 

Tatjana Mohorič, A n u š k a  
Kavčič, Anton  Pintar, 
Vladimir Pivk, Nejko Po
dobnik, glavni i n  odgo
vorni  urednik.  — Izhaja 
mesečno, naklada 2200 
izvodov. Fotografije: Bri-
gita Zemljarič. Tisk: T K  
Gorenjski tisk, 
K r a n j  

SGP Primorje iz  Ajdovščine  se j e  lotilo ureditve ceste skozi 
Osojnico. Najprej  j e  treba urediti  spodnj i  ustroj cestišča, ka
nale Itd., potem šele pride n a  vrsto vse  ostalo. 

Tudi ure jevanje  cest v industri jski  coni j e  ta čas v n a j v e č j e ^  
razmahu.  K d a j  nek i  bodo te ceste tudi zares koristne? 
Vsi l ju je  se  n iz  vprašanj;  preostala oprema industri jske cone, 
selitev obratov tovarn, povezave posameznih  delov cest. Kaj  
pa obvoznica? 


